

Statistics Canada Statistique Canada

Sarvice Bulletin

Bulletin de service

Culture Statistics

Education, Science and Culture Division

Statistiques de la culture

Division de l'éducation, des sciences et de la culture

Vol. 4, No. 3

RECREATIONAL EQUIPMENT OWNERSHIP

Cross-country skiing and bicycling are two of the fastest-growing recreation activities in Canada — to judge by the results of a series of Statistics Canada surveys. The surveys cover ownership of recreational equipment in Canadian households for selected years from 1971 to 1980.

The growth in the popularity of cross-country skiing is reflected in the increase in the proportion of households owning cross-country skis, from 17% of households in 1978 to 23% in 1980. Ownership of downhill skis increased by one percentage point to 15% in 1980. Ownership of cross-country skis remained highest in Quebec, where 38% of households in 1980 owned at least one pair. Ownership of downhill skis was most common in British Columbia (24% of households), Alberta (21%), and Quebec (17%).

The proportion of households owning adult-sized bicycles has increased steadily from 28% in 1972 until, by 1980, 44% of households in Canada reported owning one or more. Ownership rates were fairly consistent across Canada, ranging from 33% of households in Newfoundland to 47% of those in Quebec.

Ownership of snowmobiles, on the other hand, has remained steady since 1975, with about 10% of households reporting owning one or more. Similarly 6% to 7% of households have reported owning a vacation home, showing little change since first surveyed.

The growth in the proportion of households in Canada owning some type of overnight camping equipment has been quite steady from 18% of households in 1971 to 25%

April 1981 4-2209-506 Vol. 4, n^o 3

POSSESSION DE MATÉRIEL RÉCRÉATIF

Les deux activités récréatives qui prennent le plus d'expansion au Canada sont le ski de randonnée et le cyclisme, si on en juge par les résultats d'études faites par Statistique Canada. Celles-ci portent sur l'équipement récréatif que possédaient les ménages canadiens durant la période de 1971 à 1980.

Pour le ski de randonnée, la proportion des ménages qui en possédaient est passée de 17 % en 1978 à 23 % en 1980. C'est au Québec que celleci est la plus forte, soit 38 %. Quant aux skis de descente, elle est de 14 % en 1978 et 15 % en 1980. Ce genre de ski est le plus populaire en Colombie-Britannique avec 24 %, en Alberta avec 21 % et au Québec avec 17 %.

La proportion des ménages possédant une ou plusieurs bicyclettes pour adulte a augmenté de façon continue depuis 1972. Elle était alors de 28 %, elle est devenue 44 % en 1980. Les variations provinciales ne sont pas très marquées; les proportions s'étalent de 33 % à Terre-Neuve jusqu'à 47 % au Québec.

Depuis 1975, il n'y a guère de changement dans la proportion des ménages propriétaires de motoneiges. Elle se situe à 10 %. Il en va ainsi pour les résidences secondaires, la proportion étant de 6 % à 7 %.

Par contre, on note que la proportion des ménages possédant de l'équipement de camping a augmenté assez régulièrement depuis 1971, passant de 18 % à 25 % en 1980. L'Alberta de ce point de vue

Avril 1981 4-2209-506

- 7

in 1980. Overnight camping equipment was more popular in 1980 in Alberta than in all other provinces, with 42% of households owning some type of equipment. Tents have remained the most commonly owned overnight camping equipment despite the growth in ownership of the more elaborate types in recent years.

The proportion of households owning boats has increased steadily from 12% in 1971 to 16% in 1980. British Columbia led the way with 21% of households owning boats in 1980.

Changes in the ownership of various items of recreational equipment are indicators of change in recreation participation. These data on recreation equipment ownership have been collected by the Household Facilities and Equipment Survey, conducted each spring by the Consumer Income and Expenditure Division as a supplement to the monthly Labour Force Survey. Estimates of household ownership of the above items and others for Canada and the provinces are shown for 1971 to 1980 in the accompanying table.

For further information on recreation statistics please contact Janice Ife, Telephone: (613) 995-9689.

vient en tête de liste avec 42 %. Parmi les possibilités d'équipement de ce genre, la tente est la plus populaire, même si la possession d'équipement plus élaboré s'est accrue.

On remarque aussi un accroissement constant pour ce qui est des embarcations. De 1971 à 1980, les pourcentages sont passés de 12 % à 16 %. La province où celui-ci est le plus élevé, soit 21 %,

est la Colombie-Britannique.

200

Les variations par rapport à l'équipement récréatif que possèdent les ménages peuvent être de bons indicateurs des changements d'intérêt vis-àvis les divers genres de loisirs. C'est pourquoi des statistiques ont été recueillis à plusieurs reprises depuis 1971 dans le cadre de l'enquête sur l'équipement ménager. Celle-ci est menée tous les printemps par la Division du revenu et des dépenses du consommateur, comme supplément de l'enquête mensuelle sur la population active. On trouvera aux tableaux qui suivent des estimations pour 1971 à 1980, sur la possession d'équipement récréatif, tant pour l'ensemble du Canada que pour chacune des provinces.

Pour plus de renseignements sur les statistiques concernant les loisirs, prière de communiquer avec Janice Ife au numéro (613) 995-9689.

TABLE 1. Households Owning Selected Items of Recreational Equipment,(1) by Province of Residence, 1971-1980
TABLEAU 1. Ménages possédant certains articles servant aux loisirs(1), selon la province de résidence, 1971-1980

• •												
			Newfound-	Prince Edward	Nova Scotia	New Brunswick						British Columbia
Item and year	Canada			Island			Québec Ontari		Manitoba	Saskat-	Alberta	
article et année			Terre- Neuve	Île-du- Prince- Édouard	Nouvelle- Écosse	Nouveau- Brunswick				chewan		Colombie- Britan- nique
	1000	Z	thousands	of house	 olds - mill	iers de mén	ages			l	11	l
				1	1	1			ł	1	l	1
louseholds — Total — Mēnages:									i			
.980	7,807	100 100	144 137	34	255 240	204 191	2,046 1,944	2,910 2,741	342 324	314 295	662 593	896 822
.978 .977 ^r	7,320	100	133	33	234	182	1,909	2,666	320	281	571	790
976	6,949	100 100	129 124	31 31	226 224	174 171	1,863 1,790	2,606 2,523	314 311	277 268	547 523	780 757
975 974	6,721	100	121	29	220	166	1,743	2,440	302	265	500	727
973 972	6,301	100 100	118 114	29 28	214	162 159	1,689 1,642	2,354 2,275	294 287	265 262	483 469	694
971	5,933	100	110	27	201	153	1,594	2,208	280	261	455	642
now skis - Skis pour la neige:	ļ									t		
Downhill - Skis de descente:	1 1700	150	40		145	160	345D	403D	23E	25E	137D	211E
1980 1978	1,179C 1,037C	15C 14C	4G 4G		14E 13F	16E 16E	308D	. 386D	23E	21E	118D	147D
				1								1
ross country - Skis de randonnée: .980	1,7810	23C	· 13F	6F	28E	32E	786C	581D	63E	61D	122D	90E
978	1,239C	17C	7 F	4F	14E	22E	612D	377D	39E	37E	80E	48E
my one or both types of snow skis -	1							1				
Un ou plusieurs genre de ski: .980	2,411C	31C	14F	6E	37E	41E	898C	804C	74E	73D	212D	252D
978	1,863C	25C	9F	5F	23E	32E	738C	618D	52E	50D	163D	173D
976	1,417	20	4		18	21	541	484	32	32	120	158
nowmobiles - Motoneiges:					1					}	l	
1980	761D	10D 10D	37E 31E	5F 4(2)E	22E 20E	30E 31E	196E 194E	276E 253E	39F 38E	62E 55F	64E 56E	32F 27F
1978 1977 r	710D 715C	10C	24(2)E	4(2)E	20E	32D	221E	239D	36E	55D	54E	27F
.976	680	10	21		19 15	30 29	204 219	242	35 34	50 48	48 49	25 18
.975 .974	673 605	10	18		14	25	205	215	32	40	39	17
.973	578	9	10		12	22	203 178	209 181	22	30 24	41 36	13
972 971	504 436	8 7	6		10 9	17 16	155	166	17	24	29	ii
dult size bicycles — Bicyclettes												
pour adultes:	2 4620	44B	48D	13E	87D	73D	968C	1,292C	160D	141C	300C	380C
1980 1978	3,462B 3,071C	42C	43D	14E	78E	72D	839D	1,182D	142D	125E	.260D	316D
1977 ^r	2,891C	41C 39	37E 33	12D 10	72D 68	65D 64	794D 718	1,115C 1,073	139D 132	113D 115	246D 215	299D 293
L976 L975	2,720	34	28	4	63	54	555	902	114	101	193	254
1974	1,975	30 29	22 25	5	52 50	41 45	471 458	800 731	102 87	90 84	160 150	230 197
.973 .972	1,704	27	21	4	45	38	, 446	648	91	74	150	186
Vacation homes(3) — Résidences												
secondaires(3): 1980	495D	6D	9F		18E	15E	174E	185E	22E	22E	23F	25F
1978	473D	6D	7 F		16E	15E	153E	186D	21E	20E	25E	27F
L976 L974	477 478	7	8		18	15 15	152 160	193 187	18 18	15 18	19 21	31
973	452	7.	6		19	15	168	163	18	15	21	26
971(4)	395	7	5	1	14	12	138	160	17	13	13	21
vernight camping equipment — Abris												
de camping: cents(5) - Tentes(5):												
1980	1,3330		22E	6E	39E 40D	25E 22E	313D 306D		58E 50D	48E 36E	143D 125E	179D 169E
.978 .976	1,241C 942	17C	19E 14	5E	27	19	253	335	40	30	87	134
974 971	859 685	13 12	11 10		21 19	15 14	216 145	305 231	36 34	30 26	80 81	142 124
<pre>fent trailers(6) - Tentes roulot- tes(6):</pre>	324D		7F		15E	10E	748	108E	20F	208	40E	29F
1980 1978	3070	4D	7E		11F	9F	63E	108E	15F	19F	48E	26F
1976	306	4	5	1	11	10	57	118	18	19	39	28 23
1974	254	4	5		9	8	53	98	16	13	30	23

See footnote(s) at end of table. Voir note(s) à la fin du tableau.

TABLE 1. Households Owning Selected Items of Recreational Equipment,(1) by Province of Residence, 1971-1980 - Concluded TABLEAU 1. Ménages possédant certains articles servant aux loisirs(1), selon la province de résidence, 1971-1980 - fin

Item and year Article et année	Canada		Newfound- land Terre- Neuve	Prince Edward Island Île-du- Prince- Édouard	Nova Scotia Nouvelle- Écosse	New Brunswick Nouveau- Brunswick	Québec	Ontario	Manitoba	Saskat- chewan	Alberta	British Columbia Colombie- Britan- nique
	'000	Z	thousands	<u></u>	olds - mill	iers de mér	ages	L				que
Travel trailers(7) - Roulottes(7): 1980 1978 1976 1974	321D 330D 260 218 124	4D 5D 4 3	9E 7F 7 5		13F 10F 9 7	11E 12E 8 7	57F 62E 48 36 24	88E 94E 83 68 35	17E 20E 11 11 8	24E 20E 22 15	61E 57E 42 35 22	40E 47E 30 32 17
Truck campers(8) - Campeuses(8): 1980 1978 1976 1974	229D 203D 156 136 73	3D 3D 2 2 2	6G 5G 	 	5G 4G 	4F	17F 10G 10 6	57F 52E 41 35	8F 11F 4 8	16E 13F 11 10 5	51E 42E 34 26 14	64E 64E 47 46 28
Other(9) - Autres(9): 1980 1978 1976 1974 1971	42E 66E 41 47 23	1E 1E 1		 			 8 	н 176 11 14 8	 	5G 6G 4 	13F 18F 12 7	9G 17F 10 12 6
Any one or more types of camping equipment — Un ou plusieurs genres d'abris de camping: 1980 1978 1976 1974	2,109C 1,981C 1,636 1,394 1,050	27C 27C 24 21 18	44D 36E 28 21 17	8E 8E 6 4	69D 63D 49 39	49E 43D 38 30 22	446D 428D 363 305 210	713D 673D 563 470 351	99D 92D 72 69 55	104D 86D 80 66 49	280D 258D 199 161 138	297D 292D 238 229 176
Boats - Embarcations:												
Canoes(10) - Canoës (10): 1980 1978 1976 1974 1971	406D 363D 257 199 126	5D 5D 4 3	 	 	13F 9F 8 5	10F 7F 6 4	95E 77E 47 39 27	170E 165E 122 101 68	26F 18E 15 11 8	15F 14F 9 7	34E 33F 17 10 7	41E 37E 30 20 8
Rowboats, skiffs and dories(11) - Chaloupes, skiffs et doris(11): 1980 1978 1976 1974	287D 251D 202 245 184	4D 3D 3 4	8F 9F 11 9	 	18F 14E 13 12	7F 5F 6 6	92E 64E 54 75 47	90E 92E 66 84 63	4G 4G 5 4	 4	15F 14E 11 13 10	47E 43F 34 36 31
Sailboats(12) - Voiliers(12): 1980 1978 1976 1974 1971	106E 96E 77 69 54	1E 1E 1 1		 	 		14G 21G 12 15 10	62F 45F 42 30 27	 		H 7F 5	15G 12G 13 14 8
Outboard(13) - Hors-bord(13): 1980 1978 1976 1974	608C 575D 559 480 474	8C 8D 8 7 8	24E 22E 20 14 12	 	15E 15F 14 14 14	10F 11F 12 9 8	67E 68E 74 55 74	255D 254D 250 216 215	31E 37E 31 25 26	42E 33E 30 28 22	52E 47E 38 39 35	110E 88E 88 80 69
Other (14) - Autres (14) 1980 1978 1976 1974	50E 46F 45 51 35	1E 1F 1 1		 	 		н н 4 5	20G 17G 21 20 14	 	 	 	15F 13F 13 15
Households with boats — Ménages équipés d'embarcations: 1980 1978 1976 1974	1,211C 1,081C 977 881 733	16C 15C 14 14	33E 30E 31 24 22	5F 4F 	43E 35E 33 30 26	26E 22E 23 19	227D 186D 164 163 133	473D 444D 415 360 307	57E 54E 45 38	57D 47E 42 37 26	100D 95D 67 62 54	192D 163D 155 144 112

See footnote(s) at end of table. Voir note(s) à la fin du tableau.

NOTES

(1) For the years 1977-1980 alphabetical indicators are used to approximate the precision of the estimate. The letter "A" indicates that the estimate is very reliable; the letter "B" indicates that the data is reliable but to a somewhat lesser degree than the "A" category; and so on. Data with a higher variability (in the "H" category) are not published and are indicated in the table by --H. For all years any estimates of less than 4,000 are considered to be unreliable and are indicated in the table by --, without any code letter.

(1) Pour les années 1977-1980 des désignations littérales ont été utilisées pour évaluer la précision des estimations. La lettre "A" désigne une estimation très fiable; la lettre "B" signifie qu'il s'agit de données fiables, mais moins que celles de la catégorie "A"; et ainsi de suite. Les données dont la variabilité est plus grande (catégorie "H") ne sont pas publiées et sont indiquées dans le tableau par --H. Pour toutes les années, toute estimation inférieure à 4,000 est considérée comme non fiable et est remplacée dans le tableau par --, sans être accompagnée d'une lettre.

Per cent of estimates at one standard error
Pourcentage de l'estimation représenté par une erreur type
0.0- 0.5
0.6- 1.0
1.1- 2.5
2.6- 5.0
5.1-10.0
10.1-16.5
16.6-25.0
25.1+
-

- (2) Does not include those households with two or more snowmobiles.
- (3) Vacation homes are homes used only for vacation and recreational purposes on a seasonal basis. Hunting cabins, ski chalets and summer cottages are examples, as is any other dwelling used mainly for recreational purposes. This does not include trailers, cabin cruisers, houseboats, etc.
- (4) Vacation home data for 1971 are from the Census of Population and Housing.
- (5) Tents include only those designed as a sleeping unit for a campsite, made of canvas or similar material. Not included are tents which are part of the travel unit such as a trailer or truck or children's tents not suitable for overnight camping away from home.
- (6) Tent trailers are trailers drawn by motor vehicles where the trailer unit is expandable into a tent covered frame.
- (7) Travel trailers are hard-sided trailer units which may be drawn on a highway by a motor vehicle. These units normally include housekeeping facilities additional to those required for sleeping. Mobile homes, which provide semi-permanent or permanent year-round accommodation are not included.

- (2) Ne comprend pas les ménages possédant deux motoneiges ou plus.
- (3) Les résidences secondaires sont des habitations utilisées uniquement sur un base saisonnière pour des vacances ou à des fins récréatives. Il peut s'agir de camps de chasse, de chalets de ski et de villas d'été ou de tout autre logement servant à des fins récréatives. Elles ne comprennent pas des remorques, les bateaux de croisière et les bateaux maisons.
- (4) Les données pour 1971 proviennent du recensement de la population et du logement.
- (5) Les tentes comprennent uniquement les tentes qui sont utilisées pour passer la nuit sur un terrain de camping et qui sont faites de grosse toile ou d'un tissu semblable. Elles ne comprennent pas les tentes qui font partie de l'unité de voyage telles les roulottes ou les camionnettes ni les tentes pour enfants qui ne peuvent pas être utilisées pour faire du camping loin de la maison.
- (6) Les tentes-roulottes sont des remorques tirées par un véhicule automobile et qui peuvent être converties en tente avec armature.
- (7) Les roulottes sont des remorques avec côtés rigides et équipées de roues et pouvant être tirées sur une route par un véhicule automobile. Habituellement, ces unités comprennent des installations ménagères en plus de celles qui sont nécessaires au coucher. Sont exclues: les maisons mobiles qui fournissent un logement semipermanent à longueur d'année.



- (8) Truck campers are shelters attached or mounted on the box or chassis of a light truck forming a single unit for travel and overnight sleeping accommodation.
- (9) Other types of overnight camping equipment include self-propelled highway vehicles with overnight accommodation such as motor homes and van campers.
- (10) Canoes include all types of canoes used for recreational purposes, including those with "assist" motors but excluding kayaks, which are completely enclosed in canvas.
- (11) Rowboats, skiffs and dories are boats, other than canoes, kayaks or sailboats designed to operate primarily without an engine or motor and used for recreational purposes.
- (12) Sailboats include all boats designed to be driven by sails. The sails may be supplemented by a motor.
- (13) Outboard motor boats are those designed primarily to be driven with an outboard motor and used for recreational purposes.
- (14) All other boats used for recreational purposes, including inboard motor boats and kayaks.
- Source: Household Facilities and Equipment,
 May 1971, 1978, 1980, Catalogue
 64-202; Household Facilities and
 Equipment, 1972-1976 (revised estimates), Consumer Income and Expenditure Division; Housing, Household
 Facilities, 1971 Census of Canada,
 Vol. II, Part 4, Catalogue 93-737,
 Statistics Canada.

- (8) Les campeuses sont des logements attachés ou montés sur la carrosserie ou le châssis d'une camionnette formant une seule unité destinée aux voyages et à l'hébergement.
- (9) Les autres genres de matériel de camping pour la nuit comprennent les véhicules motorisés pour la route offrant des logements pour la nuit, telles les maisons motorisées, les fourgonnettes de camping.
- (10) Les canoës comprennent tous les genres de canoës utilisés pour le sport, y compris ceux disposant d'un moteur, mais ne comprennent pas les kayaks qui sont faits de grosse toile.
- (11) Les chaloupes, les skiffs et les doris sont des embarcations autres que les canoës, les kayaks ou les voiliers, et utilisées en général sans moteur et à des fins récréatives.
- (12) Les voiliers comprennent les bateaux destinés à être dirigés au moyen de voiles et qui peuvent être équipés d'un moteur auxiliaire.
- (13) Les hors-bord sont des embarcations conçues pour être propulsées au moyen d'un moteur hors-board et servant aux loisirs.
- (14) Toutes les autres embarcations utilisées pour les loisirs. Comprend les embarcations avec moteur intérieur et les kayaks.

Source: L'équipement ménager, mai 1971, 1978, 1980, nº 64-202 au catalogue; L'équipement ménager, 1972-1976 (estimations rectifiées), Division du revenue et des dépenses des consommateurs; Recensement du Canada de 1971, logement, équipement ménager, vol. II, partie 4, nº 93-737 au catalogue, Statistique Canada.